
 

 

 

 

NORDRE LAND KOMMUNE 

 

 

MØTEINNKALLING 
FOR 

FORMANNSKAPET 

 

TID:  11.04.2018 kl. 08:30 

STED: FORMANNSKAPSSALEN, 2. ETG., RÅDHUSET 

 

Gruppemøte: kl. 08.00 

Eventuelle forfall meldes på telefon 61 11 60 47 

Varamedlemmer møter etter nærmere avtale. 

 

SAKSLISTE: 

 
Sak nr. Innhold: 

 
34/18  

ORIENTERINGER   

 

35/18  

REFERATER  

 

36/18  

DELEGERTE SAKER  

 

37/18  

                               KOMMUNEDELPLAN SYNNFJELL ØST - ENDRINGER FRAM MOT  

                               2 OFFENTLIGE ETTERSYN   

 

38/18  

SØKNAD OM SERVERINGSBEVILLING - HAUGTUN  

 

39/18  

SØKNAD OM SKJENKEBEVILLING - HAUGTUN  

 

40/18  

SØKNAD OM SERVERINGSBEVILLING - ART & DESIGN ERNA SOLBERG  

 

41/18  

SØKNAD OM TILSKUDD TIL DRESINPROSJEKT PÅ VALDRESBANEN  

 

42/18  

SENTRUMSSTRATEGI - HVORDAN ØKE ATTRAKTIVITETEN?  

 

43/18  

HANDLINGSPLAN FOR BÆREKRAFTIG REISEMÅLSUTVIKLING - VISIT 

LILLEHAMMER  

 

 



44/18  

NÆRINGSFONDS- OG DA-FONDSOVERSIKT  

 

45/18  

REGULERING AV FJERNVARMEANLEGG UTEN KONSESJON - TONLIA  

 

46/18  

LOKAL LEGEVAKT NORDRE LAND  

 

47/18  

ÅPEN POST  

 

 

 

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 04. april 2018 

 

 

 

……………………………………. 

Ola Tore Dokken 

ordfører 

 



Lnr.: 3756/18 

Arkivsaksnr.: 18/699 

Arkivnøkkel.: 033  
 

Saksbehandler: MSH    

 

Utskrift til:  

 

ORIENTERINGER   

 

 

1. Forsterket skjermet enhet Landmo v/ Tom Rune Bratlien og Tom Stomlien 

  

 

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 04. april 2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Mona Sæther Harefallet 

 

 

 

 

 



Lnr.: 3667/18 

Arkivsaksnr.: 18/679 

Arkivnøkkel.: 033  
 

Saksbehandler: MSH    

 

Utskrift til:  

 

REFERATER  

 

 

1. Kontrollutvalgets årsrapport 2017 

  

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 03.april 2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Mona Sæther Harefallet 

 

 

 



Lnr.: 3633/18 

Arkivsaksnr.: 18/672 

Arkivnøkkel.: 033  
 

Saksbehandler: MSH    

 

Utskrift til: 

 

DELEGERTE SAKER  

 

 

18/363 19.03.2018 DS  42/18 ØKIT//JON U63 &18  

 Nørstelien Landhandleri as Søknad innvilget 

                    SKJENKEBEVILLING FOR ENKELTANLEDNING - NØRSTELIEN   

                    LANDHANDLERI AS 28. OG 29. MARS 2018 

 

 

18/616         22.03.2018      DS 43/18             UTV/BEO                       223 U 

                    Anders Høst                                                                       Søknad innvilget 

                    MELDING OM DELEGERT VEDTAK - ANDERS HØST - SØKNAD OM   

                    STØTTE FRA NÆRINGSFONDET   

 

 

18/620 23.03.2018 DS  44/18 ØKIT//JON U63 &18  

 Martijn Strijbos Søknad innvilget 

SØKNAD OM SKJENKEBEVILLING - ENDREDE VILKÅR ÉN ENKELT 

ANLEDNING SPÅTIND SKISENTER AS 

 

 

18/427 23.03.2018 DS  45/18 KULT//ROK C00 ***  

 **************************                                        Søknad innvilget 

SØKNAD OM LEDSAGERBEVIS  

 

 

18/347 03.04.2018 DS  47/18 VELFERD//AAG 223 C1   

 Parken ungdomsklubb v/ Rune Rønningen  

MELDING OM DELEGERT VEDTAK - STØTTE TIL RUSFRITT 

ARRANGEMENT 16. MAI 2018 PARKEN UNGDOMSKLUBB 

 

 

18/348 03.04.2018 DS  48/18 VELFERD//AAG 223 C   

 Parken ungdomsklubb v/Rune Rønningen  

MELDING OM DELEGERT VEDTAK - SØKNAD OM STØTTE TIL 

TRYSILTUR 16 - 18 MARS 2018 PARKEN UNGDOMSKUBB 

  

 

 

 

 



 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 03. april 2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Mona Sæther Harefallet 

 

 

 



Lnr.: 3748/18 

Arkivsaksnr.: 12/2762 

Arkivnøkkel.: 143  
 

Saksbehandler: AER    

 

Utskrift til:  

 

KOMMUNEDELPLAN SYNNFJELL ØST - REVIDERING  

 

Sammendrag: 

 
Det er gjennomført fire møter mellom grunneierne og administrasjonen der følgende har vært tema : 

1. Vann og avløpsplanen 

2. Fellestiltak 

3. Gjennomgang av administrasjonens tilbakemelding på de to første temaene 

4. Planbestemmelser. 

 

Innspillene og Rådmannens vurderinger av alle innspill er gjengitt i referatene. I saken har 

Rådmannen tatt med de punktene som har medført at Rådmannen anbefaler vesentlige endringer i 

plandokumentene samt de punktene der det fremdeles er disens mellom administrasjonen og 

grunneierne. Formannskapet støtter Rådmannens vurderinger av de innkomne innspillene og ber om 

at kommunedelplan Synnfjell Øst ferdigstilles og legges frem til formannskapet 9. mai for utlegging 

til 2. gangs høring. 

 

Vedlegg: 

  
- Referat fra møte 11/1-2018 – Vann og avløp 

- Referat fra møte ½-2018 – Fellestiltak 

- Administrasjonens tilbakemeldinger – vann og avløp 

- Administrasjonens tilbakemeldinger – fellestiltak 

- Referat fra møte 15/2-2018 – gjennomgang av tilbakemeldinger 

- Referat fra møte 15/3-2018 - planbestemmelser 

 

Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 
 

Ingen. 

 

Saksopplysninger: 

 
Den 14/11-2017 i forbindelse med sak 142/17 ved utlegging av Kommunedelplan Synnfjell Øst til 2 

gangs offentlig ettersyn fattet formannskapet følgende vedtak :  

 1. Utlegging av Kommunedelplan for Synnfjell Øst på høring/ettersyn utsettes til 13. desember. 

 2. I forkant av 13.desember gjennomfører administrasjonen et møte med referansegruppen i 

planprosessen, der konkrete innspill til endringer i planbestemmelser og infrastrukturinvesteringer 

forventes å fremkomme. 



I formannskapsmøtet den 13/12 fikk Rådmannen aksept for et opplegg med særmøter med 

grunneierinteressene for å få inn deres ønsker til endringer i det framlagte planforslaget.  

Det er gjennomført fire møter mellom grunneierne og administrasjonen der følgende har vært tema : 

 Vann og avløpsplanen 

 Fellestiltak 

 Gjennomgang av administrasjonens tilbakemelding på de to første temaene 

 Planbestemmelser. 

Referater fra møtene er vedlagt saken. I det etterfølgende er det listet opp konkrete innspill som 

Rådmannen har gjort sin vurdering av og som det er viktig for ferdigstillelsen av planutkastet å få en 

politisk behandling av.  

 

Vurdering: 

 
Vann og avløp: 

Jfr. referater og tilbakemeldinger. 

 

Innspillene og dialogen i møtene kan oppsummeres på følgende måte: 

 

o For dyrt; ønsker flere tekniske anlegg og mindre overføringsledninger 

o For få muligheter til midlertidige løsninger 

 

Møtene gikk i stor grad med til å diskutere, informere og forklare mulighetsrommene i fremlagt va-

plan. Jfr. tilbakemeldingene gitt i og etter møtene kan ikke Rådmannen se at noen av de konkrete 

innspillene vil gi en mer fleksibel eller mindre kostnadskrevende løsning. 

 

Rådmannen fremholder sin anbefalinger, men går inn i va-dokumentet og forklarer mer om: 

 Bruk av ledningsnett kontra tekniske installasjoner : 

• Ledningsnett nedbetales over 40 år mens tekniske installasjoner nedbetales 

over 20 år hvilket gir at investeringer i ledningsnett gir mindre kostnader for 

abonnenter enn investeringer i tekniske installasjoner 

 Bruk av midlertidige løsninger : 

• Det bygges og utvides VA-anlegg og ledningsnett etter behov. 

• Eksisterende anlegg utnyttes så lenge som det er forsvarlig. 

• Det er en løpende Risiko- og Sårbarhetsanalyse (ROS-analyse) for området 

som vil være med å legge føringer for hva som må skje når og hvor. 

• Investeringer i midlertidige anlegg holdes på et minimum, og styres 

hovedsakelig av ROS og HMS-vurderinger. 

• Midlertidighet omfatter hovedsakelig vannforsyning. 

• Midlertidighet ved avløpsløsninger skal ha kort varighet. 

• Investeringer i Synnfjorden vannverk med tilhørende inntaksledning 

kommer først ved etablering. Overføringsnettet for vann fra Gråberga og ut 

til utjevningsbassengene ved Spåtind, Klevmoseterhøgda, Åssetra og Nylen 

må legges samtidig med at grøftene for avløpshåndtering graves da det er 

mest rasjonelt å åpne VA-grøfta kun en gang. 

 

 

Fellestiltak: 

 

Jfr. referater og tilbakemeldinger. 

 



Innspillene og dialogen i møtene kan oppsummeres på følgende måte: 

 

o For dyrt; ønsker å gå fra 40.000 til 30.000 per bygde enhet til fellestiltak 

o SDU ønsker gjennomgående turvei/tidligløype gjennom hyttefeltene på østsiden av FV196 

og ikke på vestsiden av Synna. De mener foreslått trase ikke kan oppfattes som et 

trafikksikkerhetstiltak 

o Spørsmål om tiltakene kan forseres – bygges i annen prioritetsrekkefølge 

 

 

Møtene gikk i stor grad med til å diskutere, informere og forklare mulighetsrommene i fremlagt 

KDP.  

 

Rådmannen fremholder sine anbefalinger med følgende begrunnelser (gjengitt i stikkord):  

 Reduserte bidrag til fellestiltak anbefales ikke da dette vil gi vesentlig mindre 

gjennomføringskraft.  

 Det legges til rette for både sammenbindingsvei/turveier i hyttefeltene på østsiden av Synna 

samt turvei på vestsiden. Rådmannen kan ikke anbefale gjennomgående trase på østsiden 

(langs fylkesvegen) da denne vil medføre meget kostnadskrevende og store terrenginngrep. 

Rådmannen fremholder at fremlagt trase vil gi et vesentlig løft for 

trafikksikkerhetssituasjonen og alternative muligheter for turopplevelser i planområdet 

 Forslått KDP legger til rette for at tiltak kan forskutteres med bruk av utbyggingsavtaler. 

Dog med en begrensning på at prioritet 1-4 skal bygges før øvrige tiltak kan bygges. 

 

Planbestemmelser: 

 

Jfr. referater og tilbakemeldinger. 

 

Innspillene og dialogen i møtene kan oppsummeres på følgende måte: 

 

o Behov for forklaringer 

o Enkelte konkrete innspill – referert og besvart utfyllende i referatene  

 

Møtene gikk i stor grad med til å diskutere, informere og forklare ordlyden i bestemmelsene i 

fremlagt KDP.  En del helt konkrete innspill blir foreslått endret i KDP  

 

Rådmannen anbefaler følgende endringer (gjengitt i stikkord):  

  Definisjoner av anneks – foreslåes endret til at alle anneks kan være selvstendige enheter 

dvs. inneha kjøkken og bad.  

 Rekkefølgekrav med krav om utføring av ulike tiltak innenfor reguleringsplanområdene før 

fradeling av tomt nr. xxx  foreslåes endret til før tomt nr. xx selges 

 Rekkefølgekrav med krav om 70 % utbygging av øvrige felt i et gitt reguleringsplanområde 

før siste del av reguleringsplanområde tas i bruk – foreslåes fjernet for Storslåtte og 

Huldreheimen. Dvs. kravet opprettholdes for Åssætra, Nylen og Spåtind Sport Hotell. 

 Radon – innspill foreslås imøtegått 

 Belysning – innspill om bruks av «downlights» foreslåes imøtegått 

 Krav om maksimalt 1 meter fylling og 1.5 meter skjæring – forslåes utvidet med ordlyden; 

Tomtearrondering kan ikke løses med kun fylling. 

 Størrelser på hovedhytte foreslåes endret til 160m2 i B39 (tilsvarende Synnfjell Syd) og 

180m2 i B41  - her ønsker grunneiere henholdsvis 180m2 og 200m2. Rådmannen ønsker å 

påpeke at den totale BYA for tomtene er vesentlig økt fra eksisterende situasjon og at det 

med så store bygg kan medføre uheldige situasjoner med veldig store bygg og dertil en 

følelse av for tett utnyttelse av de enkelte tomtene. Bygg på 200m2 kan være svært 

utfordrende i forhold til terrengtilpasning. 



 B54 bestemmelser for næringsareal rundt Synnfjellporten  foreslås endret til maks 600m2 for 

et bygg – dette gir rom for en evt. utvidelse av Synnfjellporten 

 B99 bestemmelse for fiskebryggen ved Hansehoppet foreslås forenklet  

 Området rundt Synnfjellporten – foreslås noe endret med arealformål og tilhørende 

bestemmelser – dette må vi komme tilbake til ved neste behandling 

 Krav til mønehøyder på utjevningsbasseng (BAB) tilpasses til krav om mønehøyder på 

omliggende hyttebebyggelse.  

 

Synnfjell Grunneierlag spilte inn igjen tomtene som ble tatt ut på vestsida av Synna i Krokhølen. 

Disse tomtene låg inne i forslaget til kommunedelplan som formannskapet la ut til 1. gangs høring, 

men ble tatt ut ved gjennomgang av høringsinnspillene. Hvis disse tomtene skal inn i planen til 2. 

gangs offentlig ettersyn må formannskapet eventuelt fatte et tilleggspunkt om dette. 

 

 

Administrasjonens innstilling: 

 
Rådmannen vil anbefale Formannskapet å fatte følgende vedtak: 

Formannskapet støtter Rådmannens vurderinger av de innkomne innspillene og ber om at 

kommunedelplan Synnfjell Øst ferdigstilles og legges frem til formannskapet 9. mai for utlegging til  

2. gangs høring. 

 

 

  

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den  3/4-2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Halvor Askvig 

 

 

 

 



Lnr.: 3171/18 

Arkivsaksnr.: 17/2969 

Arkivnøkkel.: U63 &18 
 

Saksbehandler: JON    

 

Utskrift til: Haugtun overnatting og kurssted, Jarl Øyvind Johnsen 

      Innlandet politidistrikt 

      Mattilsynet 

 

SØKNAD OM SERVERINGSBEVILLING - HAUGTUN 

 

Sammendrag: 

 

Haugtun Overnatting og kurssted, Jarl Øyvind Johnsen søker om serveringsbevilling.  

De skal drive kursvirksomhet, lukkede selskaper samt kafé virksomhet. 

  

Vedlegg: 

  

Ingen 

 

Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 

 

Vandelsvurdering og vurdering av politimessige forhold. 

 

Saksopplysninger: 

 

Haugtun Overnatting og kurssted, Jarl Øyvind Johnsen søker om severingsbevilling.  

De skal drive kurs/konferansevirksomhet, lukkede selskaper samt kafé virksomhet. 

For kafévirksomheten ønsker de en fast åpningstid på 12.00 – 20.00 hele året. 

Ansvarlig for virksomheten er Jarl Øyvind Johnsen. 

 

Vurdering: 

 

Serveringsbevilling skal gis dersom kravene i §§ 4 – 6 jf. § 7 i serveringsloven er oppfylt, og 

det ikke foreligger forhold som av politimessige hensyn gjør det utilrådelig at 

serveringsbevilling gis. Det har ikke kommet anmerkninger fra Vestoppland politidistrikt.. 

Ansvarlig for virksomheten skal ha bestått etablererprøve for serveringsvirksomhet. 

Ansvarlig har ikke gjennomført denne prøven , det forutsettes at denne bestås før bevilling 

tas i bruk. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Administrasjonens innstilling: 

 

Rådmannen vil råde Formannskapet til å fatte slikt vedtak: 

 

1) Etter Lov om serveringsvirksomhet av 13.06.1997 med senere endringer gis Haugtun 

overnatting og kurssted, Jarl Øyvind Johnsen serveringsbevilling for omsøkte lokaler. 

2) Før serveringsbevilling tas i bruk må ansvarlig bestå Etablererprøve for 

serveringsvirksomhet. 

 

  

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 21. mars 2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Jon Nybakke 

 

 

 

 

 



Lnr.: 3201/18 

Arkivsaksnr.: 17/2970 

Arkivnøkkel.: U63 &18 
 

Saksbehandler: JON    

 

Utskrift til:  

 

SØKNAD OM SKJENKEBEVILLING  

 

Sammendrag: 

 

Haugtun overnatting og kurssted, Jarl Øyvind Johnsen søker om skjenkebevilling for 

Haugtun, samt tunet. 

Det søkes om skjenkebevilling for lukkede selskaper og skjenking av alkoholholdig drikk 

gruppe 1 og 2. 

  

Vedlegg: 

  

Ingen  

 

Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 

 

Søknad om skjenkebevilling. 

Vandelsvurdering og uttalelse om politimessige forhold 

 

Saksopplysninger: 

 

Haugtun overnatting og kurssted, Jarl Øyvind Johnsen søker om skjenkebevilling for 

Haugtun, samt tunet. Haugtun overnatting og kurssted, Jarl Øyvind Johnsen søker også 

serveringsbevilling for samme sted. 

Driftskonsept er kurs/konferanser, lukkede selskaper og kafevirksomhet. 

Det søkes skjenkebevilling for lukkede selskaper. 

Det søkes om skjenking av alkoholholdig drikk gruppe  1 og 2 

Styrer: Jarl Øyvind Johnsen 

Stedfortreder: Anita Belinda Halvorsen. 

Det søkes om skjenkebevilling innenfor kommunenes maksimaltider, som erfor 

alkoholholdig drikk gruppe 1 og 2 er 10.00-02.00 innedørs og 10.00 til 01.00 utendørs. 

 

Hverken styrer eller stedfortreder har bestått kunnskapsprøve for skjenkebevilling. 

 

Politiet har ingen bemerkninger hverken på vandel eller politimessige forhold. 

 

Vurdering: 

 

Det er ingen forhold som tilsier at Haugtun overnatting og kurssted, Jarl Øyvind Johnsen 

ikke kan innvilges omsøkt skjenking.  

Før skjenkebevilling kan tas i bruk må krav om innvilget serveringsbevilling og krav om 

bestått kunnskapsprøve for styrer og stedfortreder oppfylles. 



 

Åpningstider for skjenking er innenfor kommunen fastsatte makstider.  

 

 

Administrasjonens innstilling: 

 

Rådmannen vil råde Formannskapet til å fatte slikt vedtak: 

 

1 I henhold til alkoholloven §§ 1- 4b, 1-7c, 4-1, 4-2 og 4-4 innstilles Haugtun overnatting og 

kurssted, Jarl Øyvind Johnsen skjenkebevilling for omsøkte skjenkeareal i perioden fram til  

01.07.2020. 

 

2 Som styrer og stedfortreder godkjennes henholdsvis Jarl Øyvind Johnsen og Anita Belinda 

Halvorsen. 

 

3 Det innvilges skjenking av alkoholholdig drikk gruppe 1 og 2 i lukkede selskaper. 

 

4 Det innvilges skjenketid 10.00-02.00 innendørs og 10.00 til 01.00 utendørs 

 

5 Det forutsettes at styrer og stedfortreder består kunnskapsprøve for skjenkebevilling før 

skjenekebevilling tas i bruk. 

 

6 Det forutsettes at serveringsbevilling innvilges før skjenkebevilling tas i bruk. 

 

 

  

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 21. mars 2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Jon Nybakke 

 

 

 

 

 



Lnr.: 3219/18 

Arkivsaksnr.: 18/146 

Arkivnøkkel.: U63 &18 
 

Saksbehandler: JON    

 

Utskrift til:  

 

SØKNAD OM SERVERINGSBEVILLING  

 

Sammendrag: 

 

Art & Design, Erna Solberg, søker om serveringsbevilling for «Kafé Sainato» (Tidligere 

Kaffekoppen) i Storgata 36, Dokka..  

Driftskonsept er kafé og spiserestaurant med italiensk kjøkken. 

 

Vedlegg: 

  

Ingen 

 

Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 

 

Søknad om serveringsbevilling. Uttalelser om vandel og politimessige forhold. 

 

Saksopplysninger: 

 

Art & Design, Erna Solberg, søker om serveringsbevilling for «Kafé Sainato» (Tidligere 

Kaffekoppen) i Storgata 36, Dokka. 

Driftskonsept er kafé og spiserestaurant med italiensk kjøkken. 

Ansvarlig for virksomheten er Erna Solberg 

Omsøkt åpningstid er 08.00 til 23.00 hele året. 

Eier av bygg er Såmi AS 

Politiet har ingen innsigelser i forhold til vandel eller politimessige forhold. 

 

Vurdering: 

 

Serveringsbevilling skal gis dersom kravene i §§ 4 – 6 jf. § 7 i serveringsloven er oppfylt, og 

det ikke foreligger forhold som av politimessige hensyn gjør det utilrådelig at 

serveringsbevilling gis. Det har ikke kommet anmerkninger fra Vestoppland politidistrikt.. 

Ansvarlig for virksomheten skal ha bestått etablererprøve for serveringsvirksomhet. 

Ansvarlig har ikke gjennomført denne prøven, det forutsettes at denne bestås før bevilling tas 

i bruk. 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Administrasjonens innstilling: 

 

Rådmannen vil råde Formannskapet til å fatte slikt vedtak: 

 

1) Etter Lov om serveringsvirksomhet av 13.06.1997 med senere endringer gis Art& 

Design, Erna Solberg, serveringsbevilling for omsøkte lokaler. 

2) Før serveringsbevilling tas i bruk må ansvarlig bestå Etablererprøve for 

serveringsvirksomhet 

  

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 21. mars 2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Jon Nybakke 

 

 

 

 

 



Lnr.: 3606/18 

Arkivsaksnr.: 18/665 

Arkivnøkkel.: 223 U64  
 

Saksbehandler: IBO    

 

Utskrift til:  

 AS Valdresbanen Nils Håkon Sandersen nilshs@gmail.com 

 Økonomiavdelingen, her 

 

 

SØKNAD OM TILSKUDD TIL DRESINPROSJEKT PÅ VALDRESBANEN  

 

Sammendrag: 

 

AS Valdresbanen søker om tilskudd for dresinprosjekt på Valdresbanen og istandsetting av 

banen til 2018 sesongen 

 

Etter en total vurdering av søknaden anbefaler rådmannen at søknaden innvilges med kr. 

60.000,-. 

 

Vedlegg: 

  

Søknad mottatt 23.3.2018 

 

Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 

 

Ingen. 

 

Saksopplysninger: 

 

AS Valdresbanen søker om støtte til dresinprosjekt på Valdresbanen sørover og nordover for 

sesongen 2018. Målet er å sette i stand banen og kunne tilby et produkt som er attraktivt og 

sikkert for dresinturisme.  

 

Stikkord for dresinkjøring på Valdresbanen er opplevelse, kultur og folkehelse. I fjor sommer 

satte Statens vegvesen opp severdighetsskilt om dresinutleie langs alle innfartsårer til Dokka. 

Det har vært et viktig blikkfang. I 2017 var det 1088 reisende og det er ny rekord. I år kan 

man nyte godt av denne reklamen gjennom hele sesongen. 2017 sesongen viser at det er et 

potensial for dresinturisme, og AS Valdresbanen søker nå midler fra Nordre Land kommune, 

med mål om å utløse midler fra Oppland fylkeskommune. Målet med igangsettingen er å 

gjøre nødvendige sikkerhetstiltak, gjøre banen og tilbudet mer attraktivt. 

 

 

Søker mener at dresinutleie er et stort trekkplaster og gir positive ringvirkninger for Nordre 

Land.  

 

 

 



 

Det er satt opp følgende budsjett: 

Kostnader  

Kjøp av pukk, stein, fyllmasser, materialer 155000  

Driftsutgifter gravemaskin 45000 

Gravemaskinfører, frikjøp 20000 

Tunnel rensk, ekstern entreprenør 80000 

Verktøy, sprøyting og div 110000 

Sum 410000 

 

Det er satt opp følgende finansieringsplan: 

Finansieringskilde Sum 

Nordre Land kommune 60000 

Etnedal kommune 25000 

Søndre Land kommune 25000 

Oppland fylkeskommune 100000 

AS Valdresbanen og Nye Valdresbanen  100000 

Dugnadsinnsats 100000 

Sum 410000 

 

Vurdering: 

 

Søknader til de generelle DA-midlene skal vurderes i forhold til om søknaden er med på å 

oppfylle målsettingene og/eller tiltakene i kommunens strategiske nærings- og 

utviklingsplan, ref. kommunestyresak 90/11. Rådmannen mener søknaden kan vurderes i 

forhold til følgende målsetting: 

 Produktutvikling innen reiselivet 

 

Videre mener rådmannen at søknaden faller inn under tiltaket 5.4.1 «Produktutvikling innen 

reiselivet», da dresintilbudet bidrar til at det kommer mange tilreisende til kommunen, både 

fra nærområdet, nasjonalt og internasjonalt.  

 

Rådmannen synes det er positivt at AS Valdresbanen tilbyr dresinutleie og ser på tilbudet 

som attraktivt for å utvikle Landsbyen Dokka og Nordre Land som reiselivsdestinasjon. Visit 

Lillehammer uttalte på kick-off for samarbeid at dresinturismen er svært spennende og 

tilfører noe nytt til Lillehammerregionen. Med satsning både sør- og nordover, legger AS 

Valdresbanen til rette for et reiselivsprodukt som byr på opplevelse, kultur og folkehelse. 

Næringsutvikling og turisme fremheves også i nylig vedtatt samfunnsdel. 

 

Etter en total vurdering av søknaden anbefaler rådmannen at søknaden innvilges med kr. 

60.000,-. 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Administrasjonens innstilling: 

 

Rådmannen vil råde formannskapet til å fatte slikt vedtak: 

1. Formannskapet, som fondsstyre, bevilger kr. 60.000,- til dresinprosjekt på 

Valdresbanen og istandsetting av banen for 2018 sesongen. Tilskuddet forutsetter at 

Oppland Fylkeskommune også støtter prosjektet. 

2. Tilskuddet finansieres med overføring fra de generelle DA-midlene, og reduserer 

fondet fra kr. 1.382.042,-, til kr. 1.322.042,-. 

  

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 27. mars 2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Ingrid Bondlid 

 

 

 

 

 



Lnr.: 3607/18 

Arkivsaksnr.: 18/666 

Arkivnøkkel.: 140  
 

Saksbehandler: IBO    

 

Utskrift til:  

 Økonomiavdelingen, her 

 

SENTRUMSSTRATEGI - HVORDAN ØKE ATTRAKTIVITETEN?  

 

Sammendrag: 

 

I påvente av områderegulering for Dokka sentrum er det viktig å sikre og bidra til 

sentrumsutvikling. Handelsnæringen har generelt opplevd en utflating i omsetning, og flere 

tomme lokaler preger i dag Dokka sentrum. Dette er en utvikling som kommunen må bidra 

til å snu. Vi vil ha en attraktiv landsby med liv og aktivitet, ikke bare når det er arrangement, 

men også ellers. Utgangspunktet for en sentrumsstrategi er å imøtegå utfordringene med 

ledige lokaler i Dokka sentrum. Det er utfordringer knyttet til å fylle eiendommene langs 

Storgata i Dokka sentrum med handelsvirksomheter. Kommunen får søknader om å ta i bruk 

bygningene til boligformål. Avgjørelsen knyttet til disse enkeltsakene bør gjøres med 

bakgrunn i en helhetsvurdering av hva kommunen ønsker for sentrumsutviklingen.  

 

Behandlingen av enkeltsakene må imidlertid skje før reguleringsplanarbeidet fullføres og 

Rådmannen vurderer derfor at det som et grunnlag for reguleringsarbeidet og for vurdering 

av enkeltsaker i perioden frem til reguleringsplan vedtas, vil være behov for en helhetlig 

strategi for Sentrumsutviklingen 

 

Rådmannen forslår at det utarbeides en Sentrumsstrategi.  

 

Vedlegg: 

  

Ingen. 

 

Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 

 

Ingen. 

 

Saksopplysninger: 

 

Kommuneplanens arealdel med fokusområde Dokka ble vedtatt våren 2016. Innenfor 

fokusområde Dokka er det i arealplanen lagt opp til at det skal utarbeides 

områdereguleringsplaner for fire delområder; Dokka vest, Landmo-området, Dokka øst og 

Dokka sentrum. 

 

Arbeidet med områdereguleringsplan for Dokka vest er i gang. En del utrednings- og analyse 

arbeid i Dokka vest vil også kunne benyttes i arbeidet med Dokka sentrum. 

 

Formell oppstart av arbeidet med Dokka sentrum er planlagt til høst 2018. 



 

I dag gjelder kommuneplanens arealdel i hovedsak foran den gamle reguleringsplanen for 

Dokka sentrum fra 2000, dersom det ikke er samsvar mellom planene. I de fleste tilfeller 

betyr dette at det er et plankrav (krav om regulering før tiltak kan gjennomføres), og at 

søknader om tiltak i området må behandles som dispensasjoner fra plankravet (og eventuelt 

andre bestemmelser). 

 

Med bakgrunn i ønske om å oppnå en helhetlig håndtering av enkelttiltak innenfor delområde 

Dokka sentrum, og samtidig kunne gi mulighet til utvikling i perioden frem til ny 

områdereguleringsplan er på plass, foreslår rådmannen at det utarbeides en 

«Sentrumsstrategi» som et grunnlag for håndtering av enkeltsaker og som en del av 

grunnlagsarbeidet for ny områdereguleringsplan. 

 

Sentrumsstrategien bør ha en kortsiktig og en langsiktig del. En kortsiktig del som tar sikte 

på å sette i gang konkrete tiltak og gir retning for konkret saksbehandling. Mens den 

langsiktige delen må si mer om utviklingsretning og hva vil med Dokka sentrum. 

Sentrumsstrategien bør være første steg og grunnlag for videre arbeid med områderegulering 

i Dokka sentrum og legger også føringer for ny SNU (Strategisk nærings- og utviklingsplan). 

 

Utfordringer som blant annet bør løftes inn i sentrumsstrategien er: 

 Ledige lokaler 

 Dispensasjonsbehandling og plankrav 

 Hvordan få sentrum til å bli et sted hvor investeringslyst, handel og aktivitet kan 

blomstre? 

 Hvordan skape et helhetlig sentrum med landsbykvaliteter? 

 Hvordan kan sentrum fortettes og videreutvikles? 

 Tanker og planer fra gårdeiere og forretningsdrivende 

 

Aktuelle samarbeidspartnere i prosjektet er gårdeiere, Landsbylauget, Landsbyen 

næringshage, Ungt entreprenørskap, skolene, ASVO/ Vedsenteret/dagsenteret, Dokkadeltaet,  

museet, Valdresbanen og andre. 

 

Sentrumsstrategien skal være et strategidokument som skal være styrende for kommunens 

arbeid i Dokka sentrum frem til reguleringsplanen vedtas. Dokumentet må omfatte en strategi 

for bruk av kommunens juridiske og økonomiske virkemidler samt en strategi for hvordan 

kommunen kan arbeide for en ønsket utvikling i sentrum. Sentrumsstrategien skal være et 

utviklingsverktøy for det videre planarbeidet i Dokka sentrum, og skal konkretisere hva 

kommunen skal bidra med.  

 

Vurdering: 

I nylig vedtatt samfunnsdel står næringsutvikling sentralt. Kommunen ønsker å legge til rette 

for at Landsbyen Dokka videreutvikles som et attraktivt og levende handelssentrum. En 

sentrumsstrategi vil legge til rette for utvikling på kort sikt og være et grunnlagsarbeid for 

utvikling av områdereguleringsplan for Dokka sentrum. 

 

Hva er kommunens rolle i næringsutvikling? 

Det er flere avdelinger som har en rolle i dette arbeidet. Eiendomsavdelingen har hånd om 

forvaltning og drift av kommunal eiendom. 



Arealplanleggingen/byggesak har hånd om arealforvaltningen (overordnet og 

reguleringsplaner) og byggesak. 

Utviklingsteamet; har hånd om samfunnsplanlegging og næringsarbeid. 

Hvordan koordinere oss – og hvilke mandater og virkemidler har vi?  

 

Eiendomsforvaltningen 

For å bidra til realisering av arealplaner har vi behov for en aktiv eiendomsforvaltning. Med 

dette mener vi at det i mange tilfeller er viktig og riktig at kommunen styrer utviklingen og 

har mulighet for både å tilby areal til andre aktører, og bidrar en utvikling i ønsket retning. 

Dette gjelder både næringsareal i de mer typiske næringsområdene rundt Dokka, og 

sentrumsareal. Det burde også være aktuelt for kommunen gjennom eiendomsforvaltningen å 

kunne tilby lokaler gjennom subsidiert leie, enten som fremleie eller som tilskudd. 

Innenfor samme organisasjonsenhet som eiendomsforvaltningen i Nordre Land kommune 

finner vi også vedsenteret/sysselsetting og boligkontoret. Vedsenteret/sysselsetting (sammen 

med ASVO som ikke er direkte kommunalt) representerer en gruppe med behov for 

arbeidstrening. Å se med nye øyne på hva en slik gruppe kan tilføre av aktivitet i Dokka 

sentrum vil være nyttig. Kommunen bør ta et større ansvar for boligbygging i sentrum, enten 

med bruk av økonomiske virkemidler overfor private utbyggere, eller egen utbygging.  

 

Arealplan og byggesak 

Arealplaner skal brukes til langsiktig styring av utvikling i ønsket retning. Arealplanen skal 

koordinere alle offentlige instansers innsats innenfor planområdet og sørge for at utviklingen 

ikke styres gjennom enkeltsaker der enkeltpersoners ønsker og behov ofte veier tungt. Det er 

behov for overordnet strategi for flere felt som er tydelig på i hvilken retning kommunen 

ønsker å gå, hvilken utvikling kommunen som samfunn ønsker seg. Dette henger også 

sammen med samfunnsplanleggingen. Kommunen bør kanskje i sterkere grad sette seg i 

førersetet når det gjelder realisering av planer. Og til dette er det behov for en aktiv 

eiendomsforvaltning som spiller sammen med arealplanleggingen og næringsrådgivere for å 

skape mulighetsrom for utvikling. 

 

Utviklingsteamet 

Jobber med samfunns-, næringsutvikling og samhandler blant annet med næringslivet, 

næringshagen, virkemiddelapparatet, regionen, skoler, ungt entreprenørskap, Landsbylauget, 

frivilligheten og internt i kommunen. Det er viktig at utviklingsteamet jobber proaktivt og 

veileder både samfunns- og næringsaktører på en måte som skaper utvikling. 

Kommuneplanen er vårt viktigste styringsverktøy, som sammen med arealplaner og strategier 

bør tilrettelegge for ønsket utvikling. Da er det vesentlig at strategiene som legges er 

gjennomarbeidet og godt forankret hos politikere og andre berørte. 

 

Det er viktig å jobbe sammen og på tvers for å skape mulighetsrom og et levende sentrum. 

 

Mål med sentrumsstrategien 

 

Kortsiktig mål 

 Et grunnlag for håndtering av enkeltsaker frem til det er vedtatt ny 

områdereguleringsplan for Dokka. Dersom kommunen kan enes om en overordnet 

strategi for sentrumsutvikling, vil dette kunne danne et grunnlag for håndtering av 

enkeltsaker frem mot ny reguleringsplan er på plass. Dette er viktig for å oppnå en 



helhetlig og enhetlig forvaltning som vi er sikker på bygger opp under en ønsket 

fremtidig utvikling. 

 

 Bidra til utvikling nå og fylle tomme lokaler 

 

Langsiktig mål 

 Langsiktige mål og strategier som naturlig vil være en del av områdereguleringsplan 

for Dokka. 

 

Sentrumsstrategien vil si noe om hvordan kommunen skal opptre, både på kort og lang sikt. 

En næringsvennlig kommune er ikke nødvendigvis en kommune som sier ja til alt, men som 

bidrar til å skape utvikling over tid. Hva er kommunen bidrag i forhold til både økonomiske 

og juridiske virkemidler? Hvordan kan vi skape samhandling mellom aktører? Hva kan vi 

tillate på kort sikt? Medvirkning er svært viktig i utarbeidelsen av en sentrumsstrategi. 

 

Rådmannen foreslår derfor at det settes i gang et prosjekt: Sentrumsstrategi. Arbeidet 

organiseres som et prosjekt med en prosjektgruppe og en referansegruppe. Arbeidet settes i 

gang omgående og legges fram til politisk behandling i formannskapet 29. august. Arbeidet 

med de langsiktige mål og tiltak kan startes som en del av forberedelsene til reguleringsplan 

Dokka sentrum, men vil først kunne ferdigstilles ved vedtak av reguleringsplanen. 

 

Rådmannen som prosjektansvarlig utpeker prosjektleder og sørger for at prosjektgruppas 

sammensetning sikrer samhandling og medvirkning.  

 

Rådmannen foreslår følgende organisering: 

Prosjektansvarlig: John Løvmoen, konst. rådmann 

Prosjektleder: Anna Ekrem, arealplan 

Prosjektgruppe: Astrid Kringli Hagen, eiendomsforvaltningen, representant for 

Landsbylauget, Ingrid Bondlid, Utvikling 

   

Referansegruppa foreslås med representant for Landsbylauget, representant fra Landsbyen 

næringshage, representant fra gårdeiere/handelsnæring, representant fra samfunnsutvikling i 

Nordre Land kommune og barnerepresentanten. 

 

 

Administrasjonens innstilling: 

 

Rådmannen vil råde formannskapet til å fatte slikt vedtak: 

 

1. Det utarbeides en sentrumsstrategi som grunnlag for områdereguleringsplanen for 

Dokka sentrum. 

2. Utarbeidelse av sentrumsstrategien organiseres som et prosjekt med prosjektperiode 

fra 11. april til 15. august. 

 

 

 

 

 

 



 

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 23. mars 2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

         Anna Ekrem og Ingrid Bondlid 
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HANDLINGSPLAN FOR BÆREKRAFTIG REISEMÅLSUTVIKLING - VISIT 

LILLEHAMMER  

 

Sammendrag: 

 

I dette saksfremlegget legges det fram forslag om at Nordre Land kommune skal være en 

aktiv bidragsyter til bærekraftig reisemålsutvikling i Visit Lillehammer-regionen og at 

Nordre Land kommune vedtar tilslutning til handlingsplanen. 

 

Prosjektet er i sluttfasen og Nordre Land er som nytt medlem i Visit Lillehammer invitert inn 

til å delta og jobbe for en bærekraftig reisemålsutvikling. Ved å tilslutte seg planen og jobbe 

systematisk med tiltak, kan merket for bærekraftig reisemål benyttes av Nordre Land. 

 

Vedlegg: 

  

Handlingsplan for bærekraftig reisemålsutvikling 

 

Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 

 

Ingen. 

 

Saksopplysninger: 

 

Nordre Land har fra 2018 meldt seg inn i destinasjonsselskapet Visit Lillehammer. I Visit 

Lillehammer jobber destinasjonsselskapet sammen med kommunene om en bærekraftig 

destinasjonsutvikling. Utgangspunktet for bærekraftprosjektet er at kommunene og Visit 

Lillehammer skal jobbe sammen mot en overordnet målsetting om å sikre en langsiktig 

utvikling av regionen med fokus på attraktive lokalsamfunn med en bærekraftig utvikling 

sosialt, økonomisk, kulturelt og miljømessig. Nordre Land inviteres nå til å ta del i prosjektet 

hvor det er utarbeidet en handlingsplan. Planen er nær ferdigstilt, men det er mulig å komme 

med innspill. 

 

Hovedmålsettingen for Visit Lillehammer er å styrke konkurranseevnen til både reisemålet 

og enkeltbedriftene. 2017 var FN-året for bærekraftig turisme, og myndighetene har stort 

fokus på det grønne skiftet som påvirker oss. I handlingsplanen for bærekraftig 

reisemålsutvikling vises det til at turoperatørene og kundene stiller større krav, og det å jobbe 

med bærekraft vil bli en forutsetning for utvikling og lønnsomhet. For å bli vurdert som et 

kvalitetsreisemål i framtida må alle aktører jobbe sammen i en bærekraftig retning. En 

undersøkelse utført av Innovasjon Norge sommeren 2016 blant internasjonale turoperatører 



viser at 71 % av turoperatørene mener at det vil være en økt etterspørsel etter bærekraftige 

destinasjoner de neste 5 årene. 

 

Et av tiltakene i bærekraft prosessen er å kvalifisere Visit Lillehammer for «Merket for 

Bærekraftig Reisemål» etter Innovasjon Norge sin standard. Noe av arbeidet blir å samordne 

eksisterende planer og innhente dokumentasjon som behøves. Målet er at regionen innretter 

seg etter ordningen for å styrke sin troverdighet. Merket som bærekraftig reisemål setter krav 

til reisemålets evne til bærekraftig virksomhet og utvikling, og forutsetter at reisemålet tar 

vare på natur, kultur og miljø, styrker sosiale verdier og er økonomisk levedyktig.  

For reiselivsnæringen, som er en bransje med en sterk økonomisk kraft i mange land, er det 

viktig at man jobber sammen for å finne en balanse der reiselivsaktører og gjester i fellesskap 

tar et ansvar for klima, kultur, mennesker og dyr. Innovasjon Norge ønsker å bygge 

Merkevaren Norge med utgangspunkt i bærekraftig utvikling, og 8 reisemål i Norge er pr. i 

dag sertifiserte bærekraftige reisemål, og 7 er underveis i prosessen. 

 

I følge handlingsplanen skal effektene for bedriftene blant annet være: 

 

• heve opplevelseskvaliteten for gjestene 

• redusere kostnader, øke omsetningen - bedre lønnsomheten og økonomisk gevinst for 

bedriften ved f.eks. energisparing, avfallsreduksjon osv. 

• redusere sykefravær ved forbedring av arbeidsrutiner (fysisk og psykisk 

arbeidsbelastning) 

• bli attraktive for kunder gjennom å bruke bærekraft mer aktivt i markedsføringen 

• få bedre omdømme og bli mer attraktiv for arbeidstakere (tiltrekke/beholde ansatte) 

 

Prosjektet er finansiert etter følgende modell:  

 
 

Siden prosjektet er i sluttfase, bes det ikke om medfinansiering fra Nordre Land. Spørsmål 

om medfiansiering i forbindelse med resertifisering i 2021 kan bli aktuelt. 

 

Til grunn for handlingsplanen ligger 10 prinsipper for bærekraftig turistutvikling, basert på 

World Tourism Organization (UNTWO) sin definisjon av et bærekraftig reiseliv.  



 
 

Trysil, Vega, Lærdal og Røros er de første fire destinasjonene som oppnådde Merket for 

bærekraftig reisemål. Senere har Geilo, Setesdal, Svalbard og «Den gylne Omvei» 

(Trøndelag) oppnådd denne sertifiseringen. 

 

Vurdering: 

 

Bærekraftig reiseliv baserer seg på en normal definisjon av bærekraft, der miljømessig, sosial 

og økonomisk bærekraft er det tre pilarene. Disse tre brytes så ned til 10 prinsipper definert 

av UNWTO. Prinsippene favner i sum svært bredt, og oppfattes av de fleste som lite 

kontroversielle. 

 

Visit Lillehammer er en forholdsvis stor destinasjon bestående av 8 kommuner inkludert 

Nordre Land og med ca.130 medlemmer fra Ringsaker i sør til Nord-Fron i nord. Noen av 

medlemsbedriftene er miljøsertifiserte og flere har ifølge handlingsplanen et ønske om å bli 

det. I tillegg har det de seneste år gjennom ulike prosjekter i kommunene blitt gjennomført 

flere bærekraftige utviklingstiltak.  

 

Ved at Visit Lillehammer-regionen jobber for å bli et bærekraftig reisemål kan man få 

synliggjort de grepene som allerede er gjort i regionen, og sammen stå styrket i kampen om 

de bevisste turistene. Reisemålet skal jobbe sammen om bærekraft som et viktig strategisk og 

operativt tema hvor kommuner, destinasjonsselskap og næringsaktører bidrar. Arbeidet 

følges opp kontinuerlig gjennom årlige rapporter til Innovasjon Norge, og med ny merking 

hvert 3.år. 

 

Bærekraftig reisemålsutvikling dreier seg først og fremst om å systematisere og sammenstille 

det som er bra og de initiativer som pågår, innunder den relativt brede bærekraftfanen. I seg 

selv har dette en verdi fordi det bidrar til å løfte frem gode prosjekter som er usynlige i dag. 

Synliggjøringen vil igjen gjøre det mer attraktivt å jobbe med bærekraft ved at nytten blir 

tydelig både for dem som jobber med prosjektene og folk for øvrig. 

 

Et ankepunkt for noen mot Handlingsplan for bærekraftig reisemålsutvikling er at det ikke 

bidrar med noe nytt for miljø og samfunn, men nettopp bare systematiserer og sammenstiller 

pågående prosjekter. Isolert sett et plausibelt argument, men samtidig har argumentet flere 

svakheter: 



 

 Det ligger også nye tiltak inne i handlingsplanen 

 Regionen kan ikke profilere seg på en rekke, enkeltstående bærekrafttiltak, der mange 

av dem er ukjente for folk flest 

 Et massivt søkelys på bærekraftig reisemålsutvikling vil i seg selv gi insentiver og 

inspirasjon for flere til å sette i gang gode initiativer 

 

8 reisemål i Norge er allerede sertifiserte som bærekraftige reisemål. Overfor noen segmenter 

har disse en klar konkurransefordel. Under den nylig gjennomførte Snowballkonferansen på 

Lillehammer ble det løftet fram konkrete eksempler på turoperatører som utelukkende velger 

sertifiserte reisemål for sine kunder. Det ble også vist at bærekraftige reisemål blir stadig mer 

etterspurt. Med dette som bakgrunn er det viktig at Lillehammer-regionen også får på plass 

en slik sertifisering, og unngår at reiselivet taper for mye konkurransekraft. Særlig viktig er 

dette fordi regionen i utgangspunktet anses å ha et reiseliv som skårer bra på mange 

bærekraftparametere, og vi vet at det gjøres mye godt arbeid på dette området allerede. 

 

Regionen har hatt en svært sterk vekst i antall hytter de siste år. For videreutviklingen av nye, 

samt attraktiviteten til eksisterende fritidsboliger, er det viktig at kultur, natur og miljø blir 

ivaretatt. Også innen hyttebygging ser man trender som peker i retning av at bærekraft er 

etterspurt, og denne trenden vil sannsynligvis styrke seg. Lillehammer-regionen har allerede 

noen fortrinn i bærekraftperspektivet ved at vi blant annet har god togforbindelse inn i 

regionen og vi har noen av de mest snøsikre områdene i Norge. Et slikt utgangspunkt gjør det 

særlig viktig å sette i gang en sertifisering som gjør at vi kan styrke den konkurransefordelen 

regionen allerede har sammenlignet med en del andre regioner på dette området. 

 

Prosjektet skal i all hovedsak finansieres av det offentlige, noe det har blitt stilt 

spørsmålstegn ved. Bedriftene bidrar ikke selv med rene penger inn i prosjektet, kun 

arbeidsinnsatsen som legges inn. Argumentet for en slik løsning er hovedsakelig at prosjektet 

er destinasjonsovergripende, og det er en utfordrende oppgave å hente inn penger fra alle 

bedriftene i destinasjonen. I tillegg er det vanlig fra andre tilsvarende prosjekter i Norge at 

det offentlige står for finansieringen, og så bidrar bedriftene til å gjennomføre tiltakene og 

markedsorientere det bærekraftige reisemålet. Selv om rådmannen gjerne skulle sett at 

næringsaktørene hadde vært inne med direkte finansiering, mener rådmannen at 

finansieringsmodellen er rimelig. Inn mot ny sertifisering etter tre år er det viktig at 

verdiskapingsperspektivet for næringsaktørene og regionen synliggjøres, og i sammenheng 

med at næringsaktørene bidrar til finansieringen av resertifiseringen. 

 

For å kunne lykkes med bærekraftig reisemålsutvikling må kommunene bidra aktivt i 

arbeidet både fram mot og etter sertifisering. Det må jobbes aktivt med at igangsatte 

prosjekter ferdigstilles, og nye tiltak som bygger opp under utviklingen må settes i gang. For 

kommunene stilles det ingen konkrete krav til deltagelse underveis i prosessen, utover at det 

skal vedtas en aktiv støtte i form av dedikasjon. Samtidig er det nødvendig at kommunen er 

innforstått med at bærekraftig reisemålsutvikling krever at kommunen jobber aktivt med 

bærekraftprosjekter for å understøtte reiselivet. Rådmannen ser på dette som utelukkende 

positivt, fordi kommunen i nylig vedtatt samfunnsdel har satt seg bærekraftmål som skal 

innfris. En klar kobling til verdiskaping i reiselivet gir enda sterkere incentiver til å oppfylle 

disse målene. 

 

 



Konklusjon 

Arbeidet med å sertifisere Visit Lillehammer-regionen som bærekraftig reisemål forventes å 

bidra positivt til utviklingen av reiselivet i Lillehammer-regionen og også til å bygge opp 

under det bærekraftsarbeidet kommunene allerede gjør og har planer om å gjøre. Det 

anbefales at Nordre Land kommune går helhjertet inn for å støtte utviklingsarbeidet og 

tilslutter seg handlingsplanen 

 

 

Administrasjonens innstilling: 

 

Rådmannen vil råde formannskapet til å fatte slikt vedtak: 

 

1. Det vedtas tilslutning til handlingsplanen for bærekraftig reisemålsutvikling – Visit 

Lillehammer 

2. Nordre Land kommune skal være en aktiv bidragsyter og jobbe for handlingsplanen de 

neste 3 årene til å oppnå merket for bærekraftig reisemålsutvikling 

3.   

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 21. mars 2018 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

         Ingrid Bondlid 

         rådgiver 

 

 

 

 

 



Lnr.: 3632/18 

Arkivsaksnr.: 18/671 

Arkivnøkkel.: 242 U00  
 

Saksbehandler: IBO    

 

Utskrift til:  

 

NÆRINGSFONDS- OG DA-FONDSOVERSIKT  

 

Saksopplysninger: 

 

I Nordre Land kommunes næringsfondsvedtekter, vedtatt i kommunestyret 11. nov 2008 i 

sak 86/08, revidert i K-sak 90/11 og sist i K.-sak 47/16, fremgår i § 7 at det skal fremlegges 

en årsmelding over fondets virksomhet for kommunestyret hvert år.  

 

Vurdering: 

 

I forbindelse med årsoppgjøret for regnskapsåret 2017, foreligger nå urevidert årsregnskap.  

Av dette årsregnskapet fremgår at næringsfondets saldo i løpet av 2017 har økt fra kr. 

709.111,87,- til kr. 1.075.867,87,-.  

Av regnskapet fremgår en slik oversikt over kommunalt næringsfond: 

Næringsfond 2017 
  

   

 

Kr. Sum 

IB 
  

25600.099 
255 

883,74 
 

25100.001 
453 

228,13 709 111,87 

   Bruk 
  

F-sak 30/17 Land utvikling 
2 100 

000,00 
 F-sak 31/17 Næringshagen 150 000,00 
 F-sak 31/17 Næringshagen  50 000,00 
 F-sak 27/17 Melkekvoter 42 000,00 
 F-sak 20/17 Spåtind skisenter 20 000,00 
 F-sak 7/17 Tommys bilpleie 2 750,00 
 F-sak 6/17 Svenstad konstruksjon 20 000,00 
 Torpa Sag 50 000,00 
 F-sak 158/17 Visit Lillehammer 222 321,00 
 Delegert Yoga v/ Sandsengen 18 000,00 
 Delegert Julelandsbyen 2017 20 000,00 
 Delegert fairytales Showcrew 40 000,00 
 Delegert Fjellfarm Synnfjell 30 000,00 
 Delegert Randsfjord bygg og laft 50 000,00 
 Delegert Braskerud konseptutvikling 20 000,00 
 



Delegert Malin Venås 20 000,00 
 Bruk av næringsfond til næringsutvikling 691 718,00 
 Bruk av kraftfondsavkastningen 700 000,00 4 246 789,00 

 

 

Administrasjonens innstilling: 

 

Rådmannen vil råde Formannskapet til å fatte slikt vedtak: 

 

Formannskapet tar næringsfonds- og DA-fondsoversikten til orientering. 

 

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 03. april 2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Ingrid Bondlid 

 

 

 



Lnr.: 3209/18 

Arkivsaksnr.: 18/597 

Arkivnøkkel.: 611 S81 
 

Saksbehandler: AKH    

 

Utskrift til:  

 

REGULERING AV FJERNVARMEANLEGG UTEN KONSESJON - TONLIA  

 

Sammendrag: 

 

Ved planlegging og utbygging av Tonlia D og G ble det besluttet at dette boligfeltet skulle 

tilknyttes et flisfyringsanlegg. Det ble først planlagt en utbygging med Oplandske Bioenergi 

AS, men med et krav om 15 boenheter før anlegget ville bli satt i drift gjorde at kommunen 

valgte å bygge fyranlegg i egen regi og dermed drifte det selv fra første dag. 

 

I kalkylen som ble lagt fram til politisk behandling ble det anslått et forbruk pr. boenhet på ca 

20 000 kwh og prisen skulle ligge i samme nivå som strøm.  

 

Alle ble pålagt å koble seg til og primært kjøpe all energi til oppvarming og tappevann fra 

fjernvarmenettet. Så har ikke skjedd og det har vært et langt lavere forbruk enn antatt så 

kostandene har blitt forholdsvis store og rådmann anbefaler en omlegging ved at ny kontrakt 

skrives med alle huseierne og at prisen settes til et nivå som ligger et øre under strømkostnad 

pr. kwh.  

 

Vedlegg: 

  

Ingen.  

 

 

Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 

 

Notat fra advokatfirma Wiersholm.  

 

Saksopplysninger: 

 

Det har helt siden oppstarten av anlegget kommet signaler og direkte henvendelser fra 

beboere i Tonlia-øvre på prisnivå og tvungen bruk av flisfyringsanlegget som kommunen eier 

og drifter, men litt om historien først.  

Det ble bestemt i kommunestyremøte 29.april 2008 at kommunen skulle bygge dette 

anlegget, og at kostnadene til fremføring skulle legges på tomteprisen og forutsetningen om 

tilknytningsplikt via egne avtaler ble lagt til grunn for alle som skulle kjøpe tomt i dette 

boligfeltet. I disse avtalene ble det avtalt priser for et fastledd samt et forbruksledd. Disse 

prisene ble fastsatt med en forventning om at hver husstand hadde et fyringsforbruk på 

20 000 kwh pr år. Prisene skulle med dette ligge i nærheten av daværende strømpriser. 

Det viser seg at et snittforbruk ligger omkring 7.000 kwh pr sesong, noe som gjør at 

snittprisen ink mva ligger på omkring 1 kr pr kwh. Til sammenligning hadde dette kostet 

beboerne 70 øre ink mva pr kwh hvis de hadde benyttet seg av el-kassett istedenfor 



flisfyringsanlegget. Alle hus er utstyrt med en el-kassett, som gjør at de enkelt kan stenge 

krana til flisfyringsanlegget, og heller varme opp huset med strøm. 

Som en konsekvens har kommunen satt seg nærmere inn i saken, og vært i kontakt med 

NVE, samt et advokatfirma som spesialiserer seg på saker knyttet til fornybar energi. 

Flisfyringsanlegget ble tatt i bruk høsten 2011, og har naturlig vært preget av negative 

resultater da tomtesalget i Tonlia har gått saktere enn antatt.  

 

Totalkostnad for anlegget ble kr 1 757 000,-. Enova støttet kr 450 000,-, samt at pris pr tomt 

ble økt med kr 17.600,-. Det antas at det er ca 20 salgbare tomter i Tonlia, noe som da utgjør 

kr 352.000,-. Sum kostnad for kommunen blir derfor kr 47 750 pr år i 20 år, samt en tenkt 

alternativkostnad (rentekostnad) på ca kr 19 000,- det første året som avtar med 

avskrivningen. 

Av variable kostnader er det i hovedsak levering av flis, årslig service og strøm som er fast. I 

tillegg har det de siste årene blitt gjort enkelte innkjøp som egentlig skulle vært en del av 

investeringskostnadene, men som har blitt ført i drifta etter at prosjektet ble avsluttet. Årlige 

vedlikeholdskostnader er ca kr 20 000,- pr år som vist i budsjett for 2018 under. 

 

Dette gir oss følgende resultater fra år 2011: 

 
Type kostnad 2018 budsjett 2017 2016 2015 2014 2013 2012 2011 Totalt

15% flislevering vår 25 000                       24 413          24 000            21 262          13 778          21 375          21000 -                

15% flislevering høst 18 000                       17 719          18 112            17 280          12 560          13 200          10 500          16 363          

Strøm estimert 5 000                         5 000            5 000               5 000            5 000            5 000            5 000            2 500            Variabel kostnad

Vedlikeholdskostnader (Faktuaer fra underleverandører) 20 000                       31 365          29 498            12 345          54 664          28 894          22365 270               

Interntimer vaktmestere 50 timer á 305,-) 15 250                       15 250          15 250            15 250          15 250          15 250          15 250          7 000            

Avskrivningskostnad bioanlegg 955 000 over 20 år 47 750                       47 750          47 750            47 750          47 750          47 750          47 750          23 875          Sunk Cost

Kalk rente fyringsanlegg 12 000                       13 284          14 233            15 182          16 130          17 079          18 028          18 977          

Sum årlig kostnad eks mva 143 000                    154 781       153 843          134 069       165 132       148 548       139 893       68 985          

Sum inntekt eks mva 55 000                       48 990          53 118            44 104          45 835          20 084          27 522          27 522          

Sum årlig resultat (Totalt) 88 000-                       105 790-       100 725-          89 965-          119 297-       128 464-       112 371-       41 463-          698 076-                   

Resultat uten interntid, avskrivning og rente (sunk kost) 13 000-                       29 506-          23 492-            11 783-          40 167-          48 385-          31 343-          8 390            176 288-                    
 

Som tallene viser, så er det store årlige underskudd på dette anlegget. Dette skyldes dels at 

det årlige forbruket pr bolig er på ca 7.000 kwh, i stedenfor 20.000 kwh som ble budsjettert i 

2008. Dels skyldes dette også at det har vært for få tilknytninger til å kunne forsvare sunn 

drift. Når vi skal se fremover må vi glemme avskrivningskostnadene, rentekostnaden og dels 

interntiden. Dette er kostnader som blir liggende uavhengig av om driften opprettholdes. Vi 

må på den annen side sørge for at de variable kostnadene (flis, strøm og vedlikehold) dekkes 

inn ved salg. Som vist i tabellen over, budsjetterer vi med ca kr 13 000,- i underskudd på de 

variable kostnadene i 2018. Ved 2 nye tilknytninger eller at snittforbruket øker til 10 000 

kwh pr år vil passere «break even», og begynne å levere positive driftsresultater. 

 

Beregning av makspris;  

Som vi ser av eksempelet under, så har strømprisen vært på 70 øre pr kwh i perioden 

oktober-desember 2017. I samme periode har prisen iht kontrakt med beboerne i Tonlia vært 

på 1kr pr kwh i snitt. For å tilfredsstille krav til Energilovens § 5-5 må prisen legges til 

minimum 1 øre under strømpris, slik som illustrert i beregning under (68,8 øre). 

 



Iht kontrakt Iht energiloven §5-5

Fastledd fjernvarme 2148 1166,9

Forbruksledd fjernvarme 0,505 0,39

Snittforbruk fra 2015-2017 i Tonlia 7279 7279

Fjernvarme:

Årsavift 2 148,00kr                                       1 166,90kr                                 

Forbuk 7.279kwt 3 675,90kr                                       2 838,81kr                                 

Sum eks mva 5 823,90kr                                       4 005,71kr                                 

Sum inkl mva 7 279,87kr                                       5 007,14kr                                 

Sum pr kwt inkl mva 1,000kr                                              0,688kr                                        

Elkassett:

Årsavift Ikke med i beregning -kr                                           

Forbuk 7.279kwt 56,1 øre = se bergning under 4 083,52kr                                 

Sum eks mva 4 083,52kr                                 

Sum inkl mva 5 104,40kr                                 

Sum pr kwt inkl mva 0,701kr                                         
Beregning av strømpris:

Nettleie 0,34kr          (inkl mva)

Forbruk 0,36kr          (inkl mva) Snitt siste 3 mnd

Sum inkl mva 0,70kr          

Sum eks mva 0,561kr          
 

Tabell som viser sammenligning på bruk av el-kassett kontra biovarme med 

snittforbruk på 7300 kwh.  
El-kassett Høst 17 Vår 17 Høst 16 Vår 16 Høst 15 Vår 15 Høst 14 Vår 14

okt-des Jan-april okt-des Jan-april okt-des Jan-april okt-des Jan-april

Nettleie ink mva 0,34kr             0,3398 0,3358 0,3358 0,3064 0,2906 0,2906 0,2959

Forbruk ink mva 0,36kr             0,35kr          0,40kr          0,28kr          0,25kr          0,29kr          0,31kr          0,30kr          

Sum inkl mva 0,70kr             0,69kr          0,73kr          0,61kr          0,56kr          0,58kr          0,60kr          0,59kr          

Sum eks mva 0,561kr            0,552kr         0,587kr         0,489kr         0,444kr         0,465kr         0,481kr         0,473kr         

Fjernvarme Høst 17 Vår 17 Høst 16 Vår 16 Høst 15 Vår 15 Høst 14 Vår 14

Årsavift 1074 1047,8 1047,8 1032,85 1032,85 1019 1019 1005

Forbruksledd pr kwh 0,505 0,455 0,455 0,476 0,476 0,49 0,49 0,501

Snittforbruk kwh pr halvår 3650 3650 3650 3650 3650 3650 3650 3650

Sum eks mva pr kwh 0,80kr             0,74kr          0,74kr          0,76kr          0,76kr          0,77kr          0,77kr          0,78kr          

Sum inkl mva pr kwh 1,00kr             0,93kr          0,93kr          0,95kr          0,95kr          0,96kr          0,96kr          0,97kr          

Fakturert dyrere enn strømpris ink mva 0,30kr             0,24kr          0,19kr          0,34kr          0,39kr          0,38kr          0,36kr          0,38kr           
 

 

Vurdering: 

 

Etter dialog med NVE kom det frem at flisfyringsanlegg som hovedregel er 

konsesjonspliktige, men anlegg under 10 MW kan unnlate å søke om dette. Hvis det søkes 

konsesjon vil dette i hovedsak ha 2 viktige innvirkninger:  



 
1. Man blir underlagt energiloven, og må forholde seg til bl.annet §5-5 som sier at pris på 

bioenergi ikke kan overstige strømpris 

2. Man kan kreve tilknytningsplikt 

 

Utklipp engergilovens § 5-5 

 

For fyringsanlegget i Tonlia er det imidlertid ikke søkt konsesjon, og man er derfor ikke 

underlagt Energiloven i så måte. Det neste spørsmålet var da om NLK kunne kreve 

tilknytningsplikt siden det ikke var søkt om konsesjon. På dette spørsmålet bekreftet 

Advokatfirmaet Wiersholm AS at det er de private avtalene som hver enkelt tomtekjøper har 

signert som blir gjeldende. Her er blant annet tilknytningsplikt og pris regulert. Disse 

avtalene sikrer derfor tilknytningsplikt og trumfer energilovens §5-5. 

 

På den annen side påpeker advokaten at disse avtalene i bestefall er svært mangelfulle, og 

mangler bl. annet viktige punkter som;  

- Konsekvens av manglende uttak av varme 

- Adgang til å si opp avtalen 

- Videreføring av avtalen dersom huset selges. (Pr i dag følger avtalen personen som har 

signert. For at avtalen skal gjelde neste huseier, må avtalen tinglyses som en heftelse på 

eiendommen).  

 

Alternative løsninger; 

Alternativ 1: På grunn av den dårlige stemningen omkring pris, samt at kontraktene er svært 

mangelfulle, anbefaler rådmann at det tegnes nye kontrakter med alle husstander, hvor pris 

senkes til under strømpris, samt at kontraktene tinglyses på eiendommen. Dette løser 

problemet med at kontraktene utgår ved salg av hus, samt at prisen blir på et nivå som 

antakeligvis vil gjøre at flere husstander bruker anlegget mer. Dette anslås å være en «vinn-

vinn» situasjon for alle parter. 

Alternativ 2: Stenge anlegget for å slippe årlige underskudd. 

Alternativ 3: Opprettholde nåværende kontrakter, nåværende priser, og nåværende misnøye. 

 

Ved alternativ 1 må det sørges for at prisene til enhver tid ligger minimum 1 øre lavere enn 

gjeldende strømpriser i området. Denne operasjonen må gjøres halvårlig (ved hver 

etterskuddsfakturering). Nettleie-energi fra Vokks og Spotpriser fra Norpool må legges til 

grunn. 

 

 

 



 

Framtidig inntektspotensialet (antatt økt snittforbruk til 8000 kwh pr. år) 

År Antall boliger tilknyttet Snittforbruk (kwh) Pris eks mva pr kwh Sum eks mva

2018 12 8 000                               0,56 53 760             

2019 13 8 000                               0,6 62 400             

2020 14 8 000                               0,65 72 800             

2021 14 8 000                               0,65 72 800             

2022 15 8 000                               0,68 81 600             

2023 15 8 000                               0,7 84 000             

2024 16 8 000                               0,72 92 160             

2025 16 8 000                               0,75 96 000             

2026 17 8 000                               0,78 106 080          

…

20xx 30 8 000                               0,9 216 000           
 

Dette viser at med 14 boliger kan det ligge an til at kommunens kostnader blir dekt opp om 

alle benytter seg av denne energikilden.  

 

 

Administrasjonens innstilling: 

 

Rådmannen vil råde Formannskapet til å legge fram saken overfor Kommunestyret med slikt 

forslag til vedtak: 

 

1. Prinsippene for Tonlia endres og Rådmann gis fullmakt til å utarbeide ny kontrakt 

som tinglyses på den enkelte eiendom.  

2. Prisen pr. kwh skal alltid ligge minimum 1 øre under strømpris.  

3. Kommunen dekker kostnaden med tinglysingen.   

 

  

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 26.03.2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Per Olav Bergli 

 

 

 

 

 



Lnr.: 3751/18 

Arkivsaksnr.: 18/696 

Arkivnøkkel.: G21  
 

Saksbehandler: TRB    

 

Utskrift til:  

 

LOKAL LEGEVAKT NORDRE LAND  

 

Sammendrag: 

 

Organiseringen av legevakt er et kommunalt ansvar. 2/3 av alle kommuner i landet deltar 

allerede i et interkommunalt legevaktsamarbeid, og flere ønsker å øke dette samarbeidet for å 

sikre en forsvarlig drift av legevakt videre. Akuttmedisinforskriften som trådte i kraft 

01.05.15, har gjort det enda viktigere med interkommunale legevakter, hvis det skal være 

mulig for kommunene å oppfylle de lovpålagte krav, som skulle vært gjennomført til 

01.05.18. Fristen for dette er nylig utsatt til 01.01.20, men med uendrede krav. Anbefalingen  

til rådmann er full tilslutning til GIL fra 01.01.2019. 

 

Vedlegg: 

 

 Konsultasjoner i hele GIL-distriktet fordelt etter folkeregistrerte kommune på 

             pasientene. 

 Pasienter formidlet til konsultasjon på Nordre og Søndre Land 

 

Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 

 

Ingen. 

 

Saksopplysninger: 

 

Eksisterende struktur på legetjenesten: 

Per dags dato har Nordre Land kommune 2 legekontor med henholdsvis 3 og 2 hjemler, i 

tillegg til 2 turnusleger fordelt på hvert sitt kontor. 2 av legene er over 60år, noen som skal gi 

automatisk fritak for legevakt i henhold til sentrale avtaler. 1 fastlege er inne i sitt 60.år. 

Sykehjemslege er med på legevaktene. Totalt er det 6 leger som kan være med på 

legevaktstjenesten pr dd, og fram til september 2018.  

Legedekningen ligger på gjennomsnittet i Oppland, men hvis sykehjemslege i 100% regnes 

med, kommer vi opp i 11 legeårsverk pr 10 000 innbyggere. Gjennomsnittet i Oppland er like 

over 10, og 13 i Søndre Land. 

 

Nåværende legevaktsordning: 

All legevaktsformidling går gjennom GIL, slik det har gjort etter at lokale vaktsentraler ble 

nedlagt. 

Dette er nødvendig pga krav til kompetanse for de som skal betjene legevakten, krav til kort 

responstid for å svare på henvendelser, samt krav til lydopptak av alle samtaler. 

 



På dagtid betjenes befolkningen mellom kl 08.00-15.30 ved det lokale legekontor, med sin 

fastlege eller dennes vikar. Vi har også en lovpålagt daglegevaktsordning som sikrer tilgang 

for de som ikke har fastlege i kommunen, men som oppholder seg her, eller står utenfor 

fastlegeordningen, i forhold til øyeblikkelig hjelp-tjenester.  

(Totalt 37,5timer pr uke) 

 

I tidsrommet kl 15.30-21.00 på hverdager og kl 10.00-14.00 på helge- og helligdager, er det 

lokal legevakt i kommunen, med 6-delt legevakt. 

(Totalt 35,5timer pr uke) 

 

I tidsrommet kl 23.00-08.00 er vi med på nattlegevaktdelen ved GIL (Gjøvik 

Interkommunale Legevakt), hvor også lokale leger deltar i oppsatt turnus.  

(Totalt 63timer pr uke) 

 

I tidsrommet kl 08.00-10.00 og kl 14.00-23.00 på helge- og helligdager, samt kl 21.00-23.00 

på hverdager, er det GIL som har legevakt for Nordre Land kommunes innbyggere.  

(Totalt 32timer pr uke)  

Dette er en ordning hvor Nordre Land Kommune foreløpig ikke har gitt noen gjenytelse i 

form av legeressurser, da det ville blitt en tredobling av vakttjenesten for legene som allerede 

arbeider 6-delt vakt i kommunen 

 

Oppsummert: Lokal legevakt utgjør 27% av legevakten utenom legekontorenes åpningstid. 

De resterende 73% betjenes av GIL i eksisterende ordning. Medregnet helligdager og 

ferieavvikling, er da mer enn ¾-del av dagens legevakt dekket opp fra GIL, daglegevakten 

ikke medregnet. 

 

Ny akutt forskrift: 

Den nye akuttforskriften setter nye kompetansekrav til lege i vakt. Hvis legen ikke er: 

 

a) spesialist i allmennmedisin og har gjennomført kurs i volds- og overgrepshåndtering,  

eller  

 

b) har godkjenning som allmennlege med 1års praksis i den kommunale helse- og 

omsorgstjenesten eller har gjennomført minst 40 legevakter, samt har gjennomført 

kurs i akuttmedisin og volds- og overgrepshåndtering, plikter kommunen å 

etablere baktvaktordning for de leger som ikke oppfyller kravene ovenfor. 

Bakvaktlege må kunne rykke ut hvis nødvendig, noe som medfører at bakvakten 

blir stedbundet til kommunen i dette tidsrommet.  

 

Legetjenesten har pr d.d. 1 lege som oppfyller krav om godkjenning som spesialist, og som 

fortsatt deltar i legevaktsordningen fram til september 2018. 3 leger oppfyller punkt b). 2 

turnusleger trenger bakvakt. 

 

Drøfting av ny forskrift og eksisterende ordning: 

Pga kurs, utdanning, ferier o.l., vil det mest realistiske være å regne med at det til enhver tid 

vil være behov for bakvakt til mellom 2-4 av de legene som går i legevaktturnusen lokalt. 

Hvis vi forutsetter i utgangspunktet en 6-delt legevakt, og behov for bakvakt til 2-4 av disse 

legene, vil dette medføre 4-delt legevakt for de mest erfarne legene ved behov for bakvakt til 

2 av legene, 3-delt ved 3, og 2-delt ved 4.  



 

Samtidig er ordningen veldig sårbar ved vakante vakter i forbindelse med sykdom, kurs, 

ferieavvikling med mer. Dette medfører økt slitasje på de legene som deltar i legevakten, og 

øker muligheten for at det vil bli søkt om vaktfritak av andre godkjente grunner.  

Det ble en ny ordning for turnusleger fra 2014. Denne medførte at turnuslegene ikke lengre 

blir fordelt etter antall plasser fra sentralt hold, via fylkesmennene. Heretter må hver enkelt 

turnuslege søke på ledig stilling som turnuslege, og noe av det første som blir vurdert, er 

vaktbelastning og inntjeningsevne. Erfaring fra tidligere fordeling, samt den nye ordningen, 

har vist at stor vaktbelastning oppfattes som svært negativt når det skal velges turnustjeneste. 

Dårlig inntjening (=lav timelønn), det vil si få pasienter i løpet av en vakt, men med mange 

timer bundet opp borte fra hjemmet, er også en negativ faktor. (De fleste turnusleger har så 

langt valgt å bli boende på samme sted hvor de har avtjent sykehustjenesten, som er 12mndr, 

også når de avtjener resterende del på 6mndr i distriktstjeneste.) Blir vaktbelastningen som 

nå eller større, vil det med stor grad av sannsynlighet, bli svært utfordrende å rekruttere nye 

turnusleger og fastleger, slik legetilgangen er i dag. 

 

Tjenesteområdet Helse og Omsorg har kontaktet 3 ulike bemanningsbyrådet i etterkant av 

formannskapsmøte den 11.10.17. Dette for å kartlegge mulighetene til å bruke 

bemanningsbyråer til å bemanne den lokale legevakten. Det ene byrået ga en positiv 

tilbakemelding på at det kunne de få til, men at tjenesten vil bli dyr da den lokale legevakten 

ikke oppfattes som en attraktiv arbeidsplass. Kort aktiv arbeidstid, få pasienter og alene på 

vakt.  

Estimert kostnad per år er mellom kr 3- 4 millioner.(dette dekker da to vaktlinjer i turnusen) 

 

 

Bruk av lokal legevakt: 

I formannskapet den 11.10.17 fikk tjenesteområdet i oppgave å utrede hvilke type pasienter 

og hvor mange pasienter som benytter seg av den lokale legevakten. I tillegg er 

tjenesteområdet fått oversendt en oversikt fra GIL. Se vedlegg.  

 

Opplysningene nedenfor er innhentet av Kommuneoverlegen i tidsrommet 01.09-15.11.17: 

 

 På hverdager (15.30-21) var det i gjennomsnitt 2,5pasienter pr vakt (0 – 5). Av disse 

vurderte legevaktslegen (som undersøkte pasienten) at 70% var ø.hjelp-pasienter, mens 30% 

burde/kunne ventet til time påfølgende dag.  

I helgene (10.00-14) var det i gjennomsnitt 3,5 pasienter pr vakt (0-11). Av disse vurderte 

legevaktslegen at 45% var ø.hjelp-pasienter, mens 55% burde/kunne ventet til time 

påfølgende hverdag. 

Dette utgjør mindre enn 0,5 pasienter pr vakttime på hverdager, og omtrent 1 pasient pr 

vakttime i helgene. 

Det er en del variasjon i bruk av legevakt. Det ser ut som om lokalisasjon i Torpa, reduserer 

behov for legevaktstjenester, muligens fordi de som kan vente, gjør det i større grad når de 

må reise 15-20 min. ekstra hver vei. I perioden 01.09-15.11.17, var 23% av vaktene med base 

i Torpa, uten pasienter. Ingen av vaktene med base på Dokka var uten pasienter.  

Det kan også se ut som at turnuslege på Dokka hadde signifikant flere henvendelser (men 

små tall) og at administrasjon av alle henvendelser selv (uten «siling» på GIL), øker 

arbeidsmengden på vakt. 

Det er selvsagt en del variasjoner i arbeidsmengde på legevakt. Faktorer som øker tilgangen 

er influensa og andre delvis ledsagende infeksjoner om vinteren, samt festlige anledninger 



med bruk av alkohol. Faktorer som reduserer tilsøkning er dårlig vær, godt vær, 

idrettsarrangement av nasjonal interesse mm. 

 

Hyppigste diagnoser på legevakt i denne perioden var ØLI(=øvre luftveisinfeksjoner) og 

cystitter(=blærekatar), fulgt av kuttskader og psykiatriske problemstillinger samt fall i 

funksjonsnivå med behov for KAD-plass. Deretter følger i avtagende rekkefølge: øyekatarr, 

skade (mulig brudd) , kateterproblemer, ryggsmerter og rosen(=infeksjon i underhuden). 

Videre lungebetennelse, halsbetennelse, gallesteinsanfall og brystsmerter med uavklart årsak. 

Minst forekommende i denne perioden var magesmerter, bittskader(hund) og 

plutselig/uventet dødsfall.  

De aller fleste rød respons-meldingene (hvor det virkelig haster), blir håndtert med utrykning 

av ambulanse, deretter konferering med legevakt, og så raskeste vei inn på sykehus. Dette 

gjelder hjerteinfarkt (LP12-EKG vurderes på nærmeste hjerteovervåking), med mulighet for 

igangsettelse av behandling pre-hospitalt. Men også ved mistanke om hjerneslag, og en del 

andre dårlige pasienter. I denne perioden var det ca 20% av konsultasjonene som førte til 

innleggelse på sykehus eller KAD-plass (m/ambulanse), og omtrent halvparten av dette igjen 

ble avklart pr tlf. 

 

Det er ingen av de pasientene som var i kontakt med lokal legevakt i denne perioden, som 

ikke kunne vært håndtert på interkommunal legevakt (=GIL). I de tilfeller hvor det er 

spørsmål om brudd, og ved behov for innleggelse på sykehus, er det uansett ikke noe 

dårligere tilbud å bli vurdert ved/i sykehuset. Dette er de dårligste pasientene. Det ser ut til at 

en del av de som ikke oppfyller betingelsene for ø.hjelp, kommer til å avvente time (jmfr 

ovenfor, Torpa vs Dokka, samt erfaring fra Nasjonalt kompetansesenter for 

legevaktsmedisin, ved sammenslåing til større legevaktsenheter/distrikt) også på kveld og 

helg.  

 

Erfaring fra nattlegevakt, samt fra andre deler av landet med enda større avstander og 

størrelse på vaktdistriktet, tilsier dette. 

 

Drøfting:  

Per dags dato betjenes ca ¾-del av legevakten på GIL. 

 I 2013 var den lokale legevakt kun 4 ettermiddager pr uke, legevakt i helgene og på 

helligdagene, ble lagt til GIL.  

1 mnd hver sommer går all legevakt uten daglegevakten, til GIL. 

 

Vi har mer enn 14års erfaring med deltakelse i interkommunal legevakt. Hovedtyngden av 

legevakt utenom daglegevakt, har blitt dekket opp fra GIL i denne perioden, uten at det har 

blitt registrert større avvik.  

De avvik som har blitt registrert, skyldes mer enkeltstående tilfeller hvor overgangen mellom 

ansvar for den lokale og den interkommunale legevakt, har vært uklar. Dette unngår man ved 

å ha èn legevakt å forholde seg til. 

 

Mange timer med bundet legevakttjeneste, som ved nåværende lokale legevakt, gir økt 

belastning for fastlegene, samt virker rekrutteringshemmende i forhold til fastleger og 

turnusleger. Dette kan i neste omgang gi svekket sikkerhet.  

 



På grunn av betydelig ressursmangel, ikke minst etter innføringen av ny legevaktforskrift, 

med innføring av en ansvarlig bakvaktsordning, så vil den neppe kunne driftes videre pga 

manglende ressurser.  

 

Sikkerhet for legen er også mye dårligere, ved å være alene på kontoret under vakt, i 

motsetning til en interkommunal legevakt. 

 

Fordeler med Lokal legevakt: 

   Kjente fastleger (nå 60% dekning, fra sept 2018 40% dekning) 

   Nærhet til Landmo (når den lokal legevakta er på Dokka Helsehus) 

   Kortere ventetid når det ikke haster 

   Kortere reisevei 

 

Fordeler med GIL: 

 Mulighet for bedre undersøkelse da samlokalisert med sykehus 

 Kortere ventetid for de dårligste pasientene 

 Kortere reisevei når det er behov for innleggelse og supplerende undersøkelse 

på sykehuset (slipper å reise innom lokal legevakt først) 

 Sikre legevakt for framtiden (klarer å oppfylle «nye» krav, som ikke er 

oppfylte ved lokal legevakt) 

 Mere robust legevakt - Forsvarlig og fungerende vaktbelastning for legene 

 Viktig rekrutteringstiltak ved utlysning av legestillinger, både turnusleger og  

            fast leger 

 Betydelig mindre behov for legevikar, da det kan løses internt 

 Oppgradert sikkerhet for de som har legevakt, da det blir slutt på å  

jobbe alene. (og oppfyller kravene i ny forskrift) 

 

 

Økonomi:  

Viser til tidligere saksfremlegg i 2011 og 2012. Beregnet innsparing i 2011 var omtrent en 

halvering av daværende utgifter til lokal legevakt for angjeldende tid, med inngåelse av 

redusert vakt i helgene (10-14 i stedet for 08-23) for denne perioden. Beregningen for ny 

turnus i 2013 (helger/helligdager til GIL, og lokal vakt mandag til torsdag fram til kl 21), 

viste en innsparing anslagsvis 25% ved tilslutning til GIL fremfor fortsatt lokal vakt i denne 

perioden.  

Konklusjon: Utgiftene ved full tilslutning vil øke noe, men ikke mer enn innsparingen ved å 

slutte med lokal legevakt. 

Sett i forhold til eventuelt innleie, som kreves for å opprettholde lokal legevakt, samt andre 

«nye» utgifter som vil komme, anses dette som en stor besparelse. Da det fortsatt er en del 

usikkerhet i forhold til endringer i legevakt, med hensyn på nåværende krav og fremtidige 

krav (som er under dispensasjon), er eksakt utregningen vanskelig å gjennomføre i skrivende 

stund. 

 

Vurdering: 

 

Med utgangspunkt i den nye fastlegeforskriften vil det ikke være mulig å drifte den 

kommunale legevakta slik den er per i dag når overgangsperioden utløper, opprinnelig 

01.05.2018, men nå forlenget til 01.01.2020. 



Legevaktsordningen er av stor betydning når vi skal rekruttere nye fastleger og turnusleger. 

Innleie av vikarer er en svært dyr løsning. Selv bruk av vikarbyråer for ordinær 

ferieavvikling, har vært umulig ved flere tilfeller gjennom senere år. Dette er også svært dyrt, 

og har gitt variabel kvalitet. 

 

En god legevaktsordning betyr trygghet for Nordre Land kommunes innbyggere. Det er per i 

dag en stabil legestand som gir et kvalitativt godt tilbud. Dagens legevaktsordning viser 

imidlertid sårbarhet for den lokale delen når det gjelder alder, sykdom, ferier, permisjoner, 

vakanser og lignende.  

Med full deltagelse ved den interkommunale legevakten sikrer vi god kvalitet, økt sikkerhet 

for de som deltar i legevaktsarbeidet og at tilbudet opprettholdes også når uforutsette ting 

skjer. Det er flere tilstede, når det gjelder og sekundene teller, noe som kommer kommunens 

innbyggere til gode. 

 

Samarbeidsutvalget mellom fastlegene i Nordre Land og Nordre Land kommune hadde 

denne saken på dagsorden i sitt møte 3. april.  

Fastlegene uttrykker bekymring for de konsekvensene innføring av ny akuttforskrift og 

legevaktsforskrift vil få for en eventuell lokal legevaktsordning. Fastlegene viser til at det er 

3 leger som tilfredsstiller de kommende kravene til å kunne gå legevakt, med tillegg av 2 

turnusleger, som vil måtte da en bakvaktsordning. Dette innebærer at fastlegene vil ha vakt 

hver 5 uke/helg i tillegg til bakvakt hver 3. /4. uke/helg for turnusleger. Denne 

legevaktsbelastningen, i tillegg til de legevaktene fastlegene i Nordre Land skulle gått på 

Gjøvik interkommunale legevakt (GIL), utgjør en betydelig vaktbelastning. Fastlegene i 

Nordre Land må i fortsettelsen forventes å delta i GILs legevaktsordning i større grad enn i 

dag. 

 

Mange kommuner sliter i dag med å rekruttere nye fastleger. Dagens nyutdannede leger er i 

større grad opptatt av fritid og ordnede arbeidstider, med dagjobbing og minimalt med 

kvelds-/natt- og helgevakter. En lokal legevakt med dagens vaktbelastning vil ikke være 

rekrutteringsfremmende. 

 

De tiltak kommunen nå gjør for å endre den lokale legevakten kan ikke bare sees på som et 

ledd i rekrutteringsfremmende tiltak for å bli mer attraktive for nye fastleger, men må også 

sees på som et tiltak for å beholde de fastlegene som i dag inngår i den lokale legevakten, slik 

at disse blir værende i kommunen. 

 

Det er 3 alternativer: 

1) Beholde dagens ordning med lokale legevakt (27%), og GIL (73%), samt 100% GIL 

1mnd hver sommer, med de ekstra kostnader dette medfører (> 4millioner årlig for 

innleie + bakvaktsordning + opprusting + hjelpepersonell på vakt). Det er også en 

reell mulighet for at dette ikke lar seg gjennomføre, når unntaksperioden for ny 

forskrift, utløper. 

2) Full deltakelse på GIL fra 01.09.18. (nye turnusleger, 3 av 5 fastleger over 60år) 

3) Full deltakelse på GIL fra 01.01.19. (forutsatt fortsatt deltakelse av lege over 60år ut 

året). 

 

Hvorav alternativ 2) og 3) anses som realistiske alternativ. 

 

 



 

 

 

Administrasjonens innstilling: 

 

Rådmannen vil råde formannskapet til å legge frem saken til kommunestyret med slik forslag 

til vedtak: 

 

Nordre Land kommune tiltrer full deltagelse på Gjøvik interkommunale legevakt fra 

01.01.2019. 

 

  

 

NORDRE LAND KOMMUNE, den 04. april 2018 

 

 

John Løvmoen 

konstituert rådmann 

        Tom Rune Bratlien 

 

 

 

 

 



Konsultasjoner i hele GIL-distriktet fordelt efter 
folkeregistrert kommune på pasienterne. 
 

 

 
 
 
 
 Gran Lunner 

Søndre 
Land 

Nordre 
Land 

2005 4665 2910 2812 3054 

2006 5276 3410 3131 3862 

2007 5371 3569 2983 3737 

2008 5415 3452 2903 3482 

2009 5334 3388 2993 3481 

2010 5014 3205 2679 3329 

2011 4986 3089 2911 3594 

2012 5483 3479 2942 3473 

2013 
  

3054 3809 
 

Kommentar: Disse tal og graf avspeiler hvor mange konsultasjoner/år der er gjort i hele GIL-distriktet 

på pasienterne udfra pasientens folkeregistrerte kommune. Tallene siger altså ikke noget om 

hvorhenne konsultasjonerne er udført (GIL eller lokal legevakt). 

Tallene for 2013 på Nordre- og Søndre land er fundet ved estimasjon. Aktiviteten for perioden 1/1-

31/5 2013 er omregnet til årsbasis for 2013 udfra forholdstal. 
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Ark1

Pasienter formidlet til konsultasjon på Nordre og Søndre Land

lokale Legevakter 2005-2016

Tallene «Formidlet» gjeller pasienter registrert som formidlet eller konsultasjon.

Nordre Land Søndre Land

Formidlet Telefon*** Silt**** Formidlet Telefon*** Silt

* 2005 2154 1806

2006 2922 2309

2007 2754 2240

2008 2596 2279

2009 2616 2315

2010 2455 2008

2011 1964 994

2012 1833 994

2013 551 16 100 1021 10 81

2014 1302 55 230 883 16 108

2015 1206 69 226 848 20 139

** 2016 1220 29 226 797 21 101

*GIL åbnede 1. februar 2005. Tallene for 2005 inkluderer 11 måneder

** Perioden 29/11-31/12 2016 er inkludert. Er medregnet som forholdstal(pga konvertering til CGM)

*** Det tenkes at «Telefon» gjelder pasienter hvor lokal legevaktslege skal ringe pasienten.

****tallet for silt er mest troligen alt for lavt. Det skyldes registreringsfeil i timeboka i WinMed2

Side 1


	Formannskapet 11.04.2018
	SAKSLISTE - MØTE I FORMANNSKAPET DEN 11.04.2018.
	PS 2018/34 ORIENTERINGER
	ORIENTERINGER 

	PS 2018/35 REFERATER
	REFERATER

	PS 2018/36 DELEGERTE SAKER
	DELEGERTE SAKER

	PS 2018/37 KOMMUNEDELPLAN SYNNFJELL ØST - ENDRINGER FRAM MOT 2 OFFENTLIGE ETTERSYN
	KOMMUNEDELPLAN SYNNFJELL ØST - ENDRINGER FRAM MOT 2 OFFENTLIGE ETTERSYN 

	PS 2018/38 SØKNAD OM SERVERINGSBEVILLING - HAUGTUN
	SØKNAD OM SERVERINGSBEVILLING - HAUGTUN

	PS 2018/39 SØKNAD OM SKJENKEBEVILLING - HAUGTUN
	SØKNAD OM SKJENKEBEVILLING - HAUGTUN

	PS 2018/40 SØKNAD OM SERVERINGSBEVILLING - ART & DESIGN ERNA SOLBERG
	SØKNAD OM SERVERINGSBEVILLING - ART & DESIGN ERNA SOLBERG

	PS 2018/41 SØKNAD OM TILSKUDD TIL DRESINPROSJEKT PÅ VALDRESBANEN
	SØKNAD OM TILSKUDD TIL DRESINPROSJEKT PÅ VALDRESBANEN

	PS 2018/42 SENTRUMSSTRATEGI - HVORDAN ØKE ATTRAKTIVITETEN?
	SENTRUMSSTRATEGI - HVORDAN ØKE ATTRAKTIVITETEN?

	PS 2018/43 HANDLINGSPLAN FOR BÆREKRAFTIG REISEMÅLSUTVIKLING - VISIT LILLEHAMMER
	HANDLINGSPLAN FOR BÆREKRAFTIG REISEMÅLSUTVIKLING - VISIT LILLEHAMMER

	PS 2018/44 NÆRINGSFONDS- OG DA-FONDSOVERSIKT
	NÆRINGSFONDS- OG DA-FONDSOVERSIKT

	PS 2018/45 REGULERING AV FJERNVARMEANLEGG UTEN KONSESJON - TONLIA
	REGULERING AV FJERNVARMEANLEGG UTEN KONSESJON - TONLIA

	PS 2018/46 LOKAL LEGEVAKT NORDRE LAND
	LOKAL LEGEVAKT NORDRE LAND
	KONSULTASJONER I HELE GIL-DISTRIKTETFORDELT ETTER FOLKEREGISTRERTE KOMMUNE PÅ PASIENTENE
	PASIENTER FORMIDLET TIL KONSULTASJON PÅ NORDRE OG SØNDRE LAND




